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رضا اسماعيلي مطرح كرد
زندگي و زايندگي در شعر امروز جاري است

شعر امروز – به خصوص شعر انقلاب - با وجود نسلي از شاعران جوان و باانگيزه در حال قدكشيدن 
و باليدن است و با  گذار از دوران آزمون و خطا در حال پوست اندازي و تجديد حيات است

    نويد پارسا
در شعر نسل شاعران جوان شاهد خلاقيت  و نوآوري هاي 
قابل تأمل�ي در حوزه فرم و صورت ش�عر هس�تيم كه 
غيرقابل انكار است، اما به نظر مي رسد در ساحت »تفكر« 
و »انديشه« هنوز به نقطه مطلوب و آرماني نرسيده ايم. 
به باور رضا اسماعيلي، شاعر و منتقد سرشناس ادبي و دبير 
دوره هفدهم جشنواره بين المللي شعر فجر در يك ارزيابي 
كلي مي ت��وان گفت كه خون زندگ��ي و زايندگي در جان و 
جهان شعر امروز جاري است. شعر امروز – به خصوص شعر 
انقلاب - با وجود نسلي از شاعران جوان و باانگيزه در حال قد 
كشيدن و باليدن است و با  گذار از دوران آزمون و خطا در حال 

پوست اندازي و تجديد حيات است.  
وي كه از اعضاي هيئت علمي هجدهمين دوره جش��نواره 
بين المللي ش��عر فجر اس��ت در گفت وگويي به مناس��بت 
برگزاري اين رويداد، درباره وضعيت شعر امروز عنوان كرد: 
شعر امروز – به خصوص شعر جوان - از نظر فرم، ساختار و 
تكنيك در جايگاه شايسته اي قرار گرفته است. در شعر نسل 
شاعران جوان شاهد خلاقيت  و نوآوري هاي قابل تأملي در 
حوزه فرم و صورت شعر هستيم كه غيرقابل انكار است، اما 
به نظر مي رسد در ساحت »تفكر« و »انديشه« هنوز به نقطه 

مطلوب و آرماني نرسيده ايم. 
    دليري در شعر يا دلبري 

اس��ماعيلي ادامه داد: ش��عر در الت��ذاذ هنري، س��خنوري و 
صنعتگري خلاصه نمي ش��ود. ش��عر علاوه بر التذاذ هنري و 
تحريك احساس��ات بايد ما را به تفكر شاعرانه و »انديشيدن« 
دعوت كند، به رس��تاخيزي روحي و تحولي انساني و معنوي. 
التذاذ هنري اگر بيرون از دايره »تفكر و انديشه« اتفاق بيفتد، 
چيزي بر ارزش هاي جامعه نمي افزايد. حكمت، گمشده شعر 
امروز است. بايد به دنبال كشف اين حلقه مفقوده باشيم، وگرنه 

اين »دور و تسلسل« همچنان ادامه خواهد يافت، اما هميشه 
جماعتي از شاعران هستند كه نگاهشان به شعر مثل نگاه به يك 
كالاي لوكس و تجملي است و در شعر تنها به دنبال توليد التذاد 
ادبي و هنري  هستند. اينان در مس��ند شعر و شاعري به جاي 
»دليري«، به دنبال دلبري و به جاي »روش��نگري« به دنبال 
س��خنوري و صنعتگري هس��تند، يعني به فرم و صورت شعر 
بيش از مضمون و سيرت آن مي انديشند و همين صورتگري و 
صورت پرستي آنان را از درون و باطن و جان و جهان شعر اصيل 

پارسي كه »بيدارگري« و »حكمت« است، غافل مي كند. 
ش��اعر مجموعه »بوي گل در مي زن��د« همچنين به نقدهاي 
صورت پرستان به اش��عار ش��اعراني چون پروين اعتصامي و 
اقبال لاهوري اشاره كرد و گفت: شاعراني چون اقبال و پروين 
را تنها به جرم اينكه جوهره اشعارشان »حكمت«، »انديشه« 
و »بيدارگري« است، »ناظم« مي نامند. حال آنكه شعر اصيل، 
شعري اس��ت كه جوهره آن »دانايي« و »بينايي« باشد و ما را 
به رسالت انساني و اجتماعي، انديشه ورزي و »تفكر شاعرانه« 
دعوت كند. غفلت از انديش��ه ورزي و فاصل��ه گرفتن از تفكر 
شاعرانه، معلول نگاه فرماليستي صرف به شعر و از سوي ديگر 
استفاده ابزاري از هنر شعر است. البته اين نقد شامل شعر شاعران 
صاحب سبك نمي شود، شاعراني كه نگاه هستي شناسانه به شعر 
دارند و با شعر زندگي مي كنند، جان و جهاني ديگرگونه و ذهن و 
زباني مستقل دارند. ارجمندي و مانايي شعر اين گروه از شاعران، 
محصول سال ها كار و تمرين مداوم، دوري از هياهوهاي ادبي و 

برخورداري از دانش و بينش ادبي است. 
    شعر امروز و چالش هاي پيش رو 

اس��ماعيلي در بخش ديگري از اين گفت وگ��و به چالش هاي 
شعر امروز ايران اشاره كرد و ادامه داد: شعر امروز با چند چالش 
جدي روبه روس��ت كه اگر براي آنها چاره انديشي نشود براي 
زبان پارسي مخاطراتي را به همراه خواهد داشت، از جمله اين 
چالش ها، افراط در ساده نويسي و ساده انديشي است. در حوزه 
ترانه سرايي با فرو افتادن در دامچاله »سانتي مانتاليسم« اين 
تهديد جدي تر مي شود. چالش ديگر فاصله گرفتن نسل شاعران 
امروز از »خلوت ش��اعرانه« و گم ش��دن در هياهوي »فضاي 
مجازي« اس��ت كه هرچند اس��تفاده از اين فضا بركاتي دارد، 
ولي شاعر را از ذات شاعرانه خود دور مي كند. شاعر در فضاي 
مجازي ناگزير به فرمول »آنچه شما خواسته ايد« تن مي دهد و 
براساس ذوق و ذائقه عمومي به توليد محتوا مي پردازد. اين امر 

در درازمدت ذهن و زبان شاعر را دچار فرسايش مي كند.

در نخستين نشست علمي- تخصصي كاركرد روان شناختي اسباب بازي و سرگرمي مطرح شد
در شكل و محتواي نظام آموزشي قديم متوقف مانده ايم

    سيدمرتضي ذاكر
»سيس�تم آموزش�ي ما از نظ�ر ف�رم و محتوا همچن�ان در 
گذش�ته باقی مانده و با سيستم اش�تباه تربيتي و آموزشي 
كه داريم، اج�ازه بازي و خلاقي�ت را از ك�ودك مي گيريم.«

محمدكامران درخشان، روانپزشك و مدرس دانشگاه نخستين 
نشست علمي- تخصصي هشتمين جشنواره ملي اسباب بازي با 
موضوع »كاركرد روان شناختي اسباب بازي و سرگرمي در كاهش 
تنش هاي اجتماعي و عمومي براي گروه هاي مختلف سني« با 
تأكيد بر اينكه تخليه تنش در دنيايي كه سراسر نگراني و اضطراب 
است در دنياي بازي مي تواند رخ دهد، گفت: اگر بخواهيم درباره 
كودكان و نوجوانان صحبت كنيم، دنياي طبيعي آنها كه با شهود 
بيشتر مربوط است نه عقل و كلام، دنياي بازي است و گاهي اين 
دنيا مهم تر از دنياي بزرگسالان مي شود و حتي از خواب و خوراك و 
درس مهم تر مي شود و به سختي آنها را مي شود از دنياي بازي جدا 

كرد و به دنياي واقعي برگرداند، چراكه دنياي بزرگسالان در آن 
وجود ندارد و مصلحت انديشي را كه مدنظر بزرگسالان است در آن 
دنيا راه نمي دهند. اين گفتمان اگر بخواهد بين بزرگسالان، مربيان 

و كودك و نوجوان شكل بگيرد از طريق بازي انجام مي شود. 
اين روانپزش��ك افزود: در طراحي و س��اخت اس��باب بازي ها بايد 
نكته هايي را رعايت كرد تا هم بچه ها از آن استقبال كنند كه معمولاً 
توليدكنن��دگان آن را در نظر می گيرند. كودكان و نوجوانان س��ن 
حساسي در شكل گيري شخصيت دارند و بسياري از آسيب هايي 
كه در بزرگسالي به آن برمي خوريم پايه اصلي آن در دوران كودكي و 
نوجواني به وجود آمده و آسيب در آن سن شكل گرفته است. سني كه 
هويت كودك در حال شكل گيري است، به همين دليل ابزاري كه از 
آن استفاده مي كند و دنياي بازي از اهميت خاصي برخوردار است. 

درخش��ان درباره منع بازي كودكان نيز گفت: متأسفانه به دليل 
روش اش��تباه تربيتي كه داري��م، خلاقيت ك��ودكان را از ميان 
برمي داريم و با سيستم اشتباه تربيتي و آموزشي كه داريم، اجازه 
بازي را از كودك مي گيريم. سيستم آموزشي ما از نظر فرم و محتوا 
همچنان در گذش��ته باقي مانده و كار مدرسه اين شده است كه 
جلوي بازي و خلاقيت را از كودك بگيرد و آن را س��ركوب كند و 
والدين نيز به تناسب همراهي با مدرسه اين كار را انجام مي دهند. 
بازي هاي تخيلي براي كودكان بسيار جذاب است، چراكه خلاقيت 
در آنها ايجاد مي كند و از دنياي پدر و مادر و مدرسه خارج مي شوند 
و خودشان را به فضاي مجازي مي برند، از آن جهت كه امكان جولان 

و تاخت و تاز در دنياي رؤياها را به آنها مي دهد.

 هوش مصنوعي در هنر 
تكنيك را به چالش مي كشد نه خلاقيت را

    رویداد

     ادبیات

    معصومه طاهري
محمد خراس�اني زاده، اس�تاديار گروه هنر 
اسلامي دانشكده هنر دانشگاه شاهد است 
و دكت�راي »تاريخ تطبيق�ي و تحليلي هنر 
اس�لامي« خ�ود را از همين دانش�گاه اخذ 
كرده اس�ت. در كنار تدري�س دروس هنر و 
راهنمايي پايان نامه، در ميان قالب هاي هنري، 
علاوه بر طراحي صنعتي، س�ال ها در حوزه 
گرافيك، به عنوان طراح و مدير هنري فعال 
بوده و در زمينه شعر و ادبيات هم آثاري دارد. 
نگارش 12 مقاله علمي پژوهشي در زمينه هاي 
هنر و رس�انه، داوري مقالات، پايان نامه ها و 
جشنواره هاي هنري نيز از ديگر فعاليت هاي 
اوست. در حال حاضر هم مدير كل هنرهاي 
تجس�مي وزارت فرهنگ و ارش�اد اسلامي 
و سرپرس�ت م�وزه هنرهاي معاص�ر تهران 
اس�ت. »جوان« با وي گفت و گو كرده  است. 

    
چرا مدت مسئوليت شما در مديريت 

ارشاد استان تهران كوتاه بود؟
يك سال و نيم حضور داشتم؛ هر چند كوتاه بود، 
ول��ي كارهاي زيادي انج��ام ش��د. در آن مدت با 
همراهي همكاران و مجموعه مديريت دولت در 
تهران و وزارت فرهنگ و ارش��اد اتفاقات خوبي را 
پيش برديم، اما به واسطه تخصص هنري من كه 
در حوزه هنرهاي تجسمي است، در حوزه هنرهاي 
تجسمي ستاد ملي مشغول به كار شدم كه بخش 
بسيار مهمي است و پرمخاطب ترين بخش هنري 
كش��ور اس��ت. از حيث تعداد هنرمندان گستره 

وسيعي است و اينكه جاي زيادي براي كار دارد. 
بزرگ تري�ن چالش ش�ما در اس�تان 

تهران چه بود؟
توقعات وسيع، بي جا و البته فراتر از مأموريت از 
وزارت فرهنگ و ارشاد اس��ت؛ در حالي كه اين 
وزارتخانه از نظر انساني و مالي داراي محدوديت 
است. متأسفانه ذهنيت غلطي بين مردم و فعالان 
فرهنگي و ساير دس��تگاه هاي حاكميتي وجود 
دارد كه تصور مي كنند هر پديده اي كه به حوزه 
فرهنگ مربوط مي شود، متولي آن وزارت ارشاد 
اسلامي است؛ در صورتي كه بيش از20 دستگاه 
متولي فرهنگ حداقل در تهران فعاليت مي كنند 
و هر كدام سهمي در اين عرصه دارند، مانند حوزه 
هنري، سازمان تبليغات اس��لامي، صداوسيما، 
آموزش و پرورش، مجموعه هاي فرهنگي سپاه، 
ارتش، ني��روي انتظامي، ش��هرداري ، بنابراين 
دستگاه هاي متعددي در زمينه فرهنگ متصدي 
هستند و اين توقع صرف از وزارت ارشاد اسلامي 
درست نيس��ت. وزارت فرهنگ با سيلي صورت 

خودش را سرخ كرده است. 
 مهم تري�ن دس�تاورد خ�ود را در 
سمت مديريت ارش�اد تهران در چه 

مي دانيد؟
اگر بخواهم از دستاوردها صحبت كنم، مربوط به 
شخص من نيست، بلكه تلاش جمعي همكاراني 
بوده است كه با همدلي و عزم مشترك گام هاي 
مثبتي را برداش��تند و چند اتفاق خ��وب را رقم 
زدند، اولاً  انسجام دروني ما به نقطه بسيار بالايي 
رسيد و همين باعث شد  حركت ها مؤثرتر باشد، 
ثانياً در مجموعه ه��اي اداري و خصوصاً وزارت 
ارشاد درگير شدن با مباحث روزمره است، همين 
مسئله در كنار كاس��تي هاي هميشگي بودجه 
باعث مي شود موضوع برنامه ريزي كمرنگ شود، 
بنابراين ما تلاش كرديم مس��ئله برنامه ريزي را 
احيا كنيم و س��ند تحولي كه براي اداره ارش��اد 
استان تهران در نظر داشتيم، يك برنامه تحول 
بس��يار خوبي بود كه با همكاري و تعامل موفق 
ش��ديم يك س��ند جامع براي وزارتخانه نوشته 
شود. اميدوارم اجراي آن تداوم پيدا كند. بر مبناي 
همين برنامه تحول گام هاي مؤثري برداشته شد. 
خصوصاً اينكه برخي رويدادهاي ملي و فراملي را 
داش��تيم، مثل عهدواره سراسري چله مهدويت 
كه كلان رويداد بود و دو دوره برگزار شد، كنگره 

بين المللي ادبيات مقاومت، بزرگداشت مشاهير 
و چهره هاي فرهنگ��ي و ايجاد ن��گاه گفتماني 
در همه رويدادها با كمك هم��كاران نظارت بر 
مجموعه هاي فرهنگي را پيش برديم و توس��عه 
داديم. در تهران 20هزار مجموعه فرهنگي است 
و با برنامه ريزي تلاش كرديم تا حدودي نيمي از 
آنها را سربزنيم و باب تعامل را مجدداً باز كنيم تا 
اگر ايرادي وجود داشت، با گفت وگو رفع بشود يا 
به دنبال نزديك كردن جايگاه وزارت فرهنگ در 
حوزه مرجعيت فرهنگي در حوزه هاي مختلف 
بوديم، مانند تبليغات شهري در نظارت محتوايي، 
پاسداشت زبان و ادبيات فارسي. همچنين تلاش 
كرديم بخش اس��تاني نقشه مهندسي فرهنگي 

استان تهران را آغاز كنيم كه رونمايي شد. 
به نظرتان مهم ترين تصور غلط مردم 
و اهالي هنر و فرهنگ در مورد وزارت 

ارشاد چيست؟
اينكه همه مأموريت هاي فرهنگي را تنها مربوط 
به وزارت ارش��اد مربوط مي دانن��د؛ در حالي كه 
متوليان امور فرهنگي زياد هستند و وزارت ارشاد 
تنها بخش��ي را به عهده دارد؛ مثلًا ساترا زير نظر 
صدا و سيماست، وزارت ارشاد تنها مجوز مي دهد، 
ولي همه گلايه ها از وزارت ارش��اد است تا رسانه 
ملي، بنابراين اين سوءبرداش��ت است كه وزارت 
ارشاد را پاسخگو براي همه امور مي دانند يا مثلًا 
براي حجاب و عفاف از وزارت فرهنگ و ارش��اد 
تنها توقع دارند. درس��ت است كه اين وزارتخانه 
هم وظيف��ه دارد، اما اينكه صرف��اً مربوط به اين 

وزارتخانه باشد، غلط است. 
شما اكنون مدير كل هنرهاي تجسمي 
كش�ور هس�تيد، يك�ي از مهم ترين 
دغدغه ه�اي هنرمن�دان تجس�مي 
غلبه هوش مصنوعي و توانمندي هاي 
عجيب آن در اين هنر است كه رسماً در 
پيج هاي خود نيز آن را بيان مي كنند، 

نظرتان در اين مورد چيست؟
در اين ب��اره حرف ه��ا زي��اد اس��ت، م��واردي 
زيرس��اخت ها، قانونگذاري و اس��ناد بالادستي 
مربوط به هنرهاي تجس��مي است كه جاي كار 
دارد، يكي از آنها اين اس��ت كه مقابل اتفاقات، 
نوآوري و دستاوردهاي جديد دنيا چگونه عمل 
كنيم مثل هوش مصنوعي ك��ه موضوع تازه اي 
است. هنر دو بعد اصلي دارد يكي ايده، محتوا و 
خط س��ير و درون مايه اثر هنري و دوم تكنيك، 
مهارت و فن اس��ت. ه��وش مصنوع��ي از نظر 
تكنيك با افراد متخصص مقابله مي كند و باعث 
چالش مي شود؛ البته تا حدي چون نمي تواند با 
ويژگي خلاقانه و آفرينش انسان مقابله كند. به 
نظرم هوش مصنوعي يك فرصت است. برخي 
ايده هاي خوبي دارند، ولي خيلي با تكنيك آشنا 
نيس��تند، با كمك هوش مصنوعي مي توان آثار 
خوبي خلق كرد، البته در مقابل هوش مصنوعي 

نبايد منفعل و دست بسته باشيم. 
در روزهاي آتي، جش�نواره هنرهاي 
تجسمي فجر را  پيش رو داريم، آيا ايده 
يا برنامه متفاوتي را نسبت به سال هاي 

قبل در نظر گرفته ايد؟
جش��نواره هنره��اي تجس��مي فج��ر 1402 
جشنواره اي متفاوت از نظر توسعه كمي و كيفي 
است. ما به عنوان بزرگ ترين جامعه هنرمنداني 

كه با آنها مواجه هس��تيم، طبيعت��اً بزرگ ترين 
و گس��ترده ترين جش��نواره را پيش رو داريم، به 
طوري كه يك دبير اصل��ي، 22 دبير بخش ملي 
و 32 دبير هنري در س��طح استان ها، همچنين 
بيش از 60داور ملي مشغول هستند. همين حجم 
بالاي واحدها و بخش ها به نسبت ادوار گذشته كار 
را سنگين تر كرده است؛ علاوه بر اين بخش هاي 
جدي��دي داريم كه خ��ود يك��ي از نوآوري هاي 
اين دوره است. خوش��بختانه رويش هاي خوبي 
داريم. تنوع س��لايق ب��راي هنرمن��دان در نظر 
گرفته شده  اس��ت يك جش��ن ملي ب��راي همه 
هنرمندان كشور كه علاقه دارند در اين جشنواره 
شركت كنند، به معناي واقعي هم در ساختار، هم 
شركت كنندگان و هم برنامه هاي جانبي شاهد 

تنوع و تعدد هستيم. 
در هنرهاي تجسمي رسانه ها تا زمان 
زي�ادي فقط فرش�چيان را به عنوان 
هنرمند ش�اخص مي دانستند، چند 
س�الي اس�ت كه اين حجم رسانه اي 
فقط روي حسن روح الامين متمركز 
شده اس�ت، عل�ت نادي�ده گرفتن 
هنرمندان شاخص تجس�مي ديگر 

را چه مي دانيد؟
مصاديقي كه عنوان كرديد، ارزشمند هستند، 
ولي اين طور نيست كه تنها تمركز روي اين دو 
شخص باشد، به طور كلي هنرمندان تجسمي 
برخلاف س��اير هنرمندان اغلب شناخته ش��ده 
نيس��تند و فض��اي ش��هرت ندارن��د و اين هم 
مظلوميت آنهاست، نوع آثار اين هنرمندان ذاتاً 
متفاوت است. هنرمند اثري را خلق مي كند، به 
جز امضايي كه زير اثرش دارد، ديده نمي ش��ود 
براي همين او را نمي شناس��ند، اميدوارم همه 
هنرمندان عزيز و تشكل ها به صورت تخصصي 

گام هاي مثبتي بردارند. 
از راه هاي شناسايي هنرمندان، نشان 
هنري است؛ موضوعي كه ميان ميراث 
و ارش�اد مدت ها برسر آن كشمكش 
وجود داشت. سرنوشت اين كشمكش 
چه ش�د و اينكه چه تع�داد هنرمند 

درجه يك تجسمي داريم ؟
وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي مجموعه بسيار 
وس��يعي از فعاليت ها را در ابتداي تأسيس خود 
داشته اس��ت، زماني كه به عنوان وزارت فرهنگ 
فعاليت مي ك��رده و بخش هايي مث��ل آموزش 
و پ��رورش، آم��وزش عال��ي، مي��راث فرهنگي 
و گردش��گري ذي��ل آن تعري��ف ش��ده بود. اين 
بخش ها مي توانس��تند در تعام��ل جدي تري با 
هم كار كنند، ساختار وس��يعي داشت، به مرور 
زم��ان، تقس��يم بندي هايي ص��ورت گرف��ت و 
بخش هايي از آن جدا شدند؛ مثلاً هنرهاي سنتي 
و صنايع دستي. من اين تفكيك را دقيق نمي دانم، 
به نظرم مي رس��د، درس��ت تر اين بود همه اين 
مجموعه هاي فرهنگي تح��ت تنظيم گري يك 
دس��تگاه قرار مي گرفتند، چون هنر در معناي 
ام��روزي را نمي توان تفكي��ك و مرزبندي كرد. 
همين باعث ش��ده هنرمنداني كه در مرز ميان 
اين پديده ها فعالي��ت مي كنند، با چالش مواجه 
شوند و من علاقه مندم زماني در اين باره بازنگري 
صورت بگي��رد. جدا از اين مس��ئله در دو، س��ه 
بخش اشتراكاتي وجود دارد. در حوزه ارزشيابي 
هنرمندان و ارائه نشان هنري به آنها، يكي بحث 
نگارگري بود، اما حالا ش��فاف است؛ مثلًا حوزه 
نگارگري و تذهيب ذيل مجموعه وزارت ميراث 
فرهنگي ارزشيابي مي شود و اكثريت هنرها در 
ارتباط با مجموعه وزارت ارشاد هستند، اما شوراي 
ارزشيايي هنرمندان يك مجموعه فرادستي است 

و ذيل ساختار ما تعريف نشده  است. 
فرش�چيان سال هاس�ت ايران ساكن 
نيست و حسن روح الامين هم تهران 
اس�ت، برخ�ي هنرمن�دان معتقدند 
تهراني ب�ودن مزيتي اس�ت كه باعث 
مي شود بيشتر به آثار و افراد پرداخته 
شود و هنرمندان شهرهاي ديگر نه تنها 
ديده نمي شوند، بلكه حتي در دعوت ها 
به آنها فرجه و  امكان اقامت موقت براي 
آش�نايي با ديگر هنرمندان هم داده 

نمي شود، نظر و برنامه شما چيست؟
واقعيت اين است كه در كشور هنرمندان زيادي 
در عرصه تجس��مي داريم كه آثار زيادي خلق 
كرده اند، طبيعتاً برخي از هنرمندان در تهران 
و كلانشهرها موقعيت و امكانات بيشتري دارند 
براي همين ش��ناخته شده تر هس��تند، ولي با 
توجه به گسترش زيرساخت ها كه در حال انجام 
است، شاهد فرصت ها و رويش بيشتر هنرمندان 
در سرتاسر كشور هستيم. اميدوارم اين اتفاق و 
توس��عه عدالت فرهنگ و هنر در سطح كشور 

بيشتر شود. 

هر پدي��ده اي ك��ه ب��ه حوزه 
فرهنگ مربوط مي شود  متولي 
آن وزارت ارشاد اسلامي است  در 
صورتي كه بيش از20دستگاه 
متول��ي فرهن��گ حداق��ل در 
تهران فعالي��ت مي كنند و هر 
كدام سهمي در اين عرصه دارند

اله�ادى  علي النق�ي  ام�ام 
عليه السلام: 

به راس�تی ك�ه ح�رام افزايش 
نمی يابد و اگر افزايش يابد، بركتی 
ندارد و اگر انفاق ش�ود، پاداشی 
ندارد و اگ�ر بماند، توش�ه اى به 

سوى آتش خواهد بود. 
كافی، ج ۵، ص 12۵، ح ۷

 انتقاد اليور استون 
از »باربي« و »جان ويك« 

الي�ور اس�تون در مصاحب�ه اخي�ر خ�ود صحبت ه�اي 
تندي درب�اره رون�د كنون�ي هالي�وود و فيلم هايي چون 
»باربي«، »جان ويك« و »س�ريع و خش�ن« داشته  است. 
اليور استون در مصاحبه اي با روزنامه »M .A city« با اشاره 
به اينكه رايان گاس��لينگ نبايد در فيلم »باربي« ساخته گرتا 
گرويگ بازي مي كرد و در ع��وض بايد روي فيلم هاي جدي تر 
تمركز كند، گفت: رايان گاسلينگ وقت خود را تلف مي كند، 
اگر اي��ن كارها را براي پ��ول انجام دهد. او باي��د در فيلم هاي 
جدي تري بازي كند و نبايد بخش��ي از روند كودكانه ش��دن 
هاليوود باشد.  استون درباره فيلم هاي كوتاه »سريع و خشن« 
نيز گفت كه »قبلًا از اين فيلم ها لذت مي ب��رده، اما اخيراً آنها 
ش��بيه فيلم هاي مارول ش��ده اند و ش��ما مگر مي توانيد چند 

تصادف در يك فيلم ببينيد؟!«
در همين مصاحبه او همچنين نظرات خود را در مورد س��ري 
فيلم هاي »جان ويك« با بازي كيانو ريوز بيان كرد: »در هواپيما 
جان ويك را تماشا كردم كه سه ساعت است  و من در طول آن 
چندين بار به خواب رفتم و هر بار بيدار مي ش��دم، مي ديدم او 
افراد بيشتري را مي كشد. مثل اين است كه دنيا به سمت چيزي 
غير از منطق روانه شده است.«   اليور استون كارگردان، نويسنده 
و تهيه كننده ضدجنگ است كه به واس��طه كارگرداني سري 
فيلم هايي كه درباره جنگ ويتنام س��اخته به شهرت رسيد و 

تاكنون سه بار موفق به دريافت جايزه اسكار شده است. 
----------------------------------------------------

 آمادگي شهرداري تهران 
براي ساماندهي بساط گستران كتاب 

ش�هردار تهران، درباره اج�راي طرح شناسنامه دارش�دن 
دستفروشان از جمله در راسته كتاب گفت، وظيفه شهرداري 
ناظر بر محتواي كالاي عرضه ش�ده مانند كتاب نيس�ت، اما 
مديريت شهري آمادگي دارد در اين حوزه به متوليان كمك كند. 
عليرضا زاكاني درباره اجراي طرح كلان شناسنامه دارش��دن 
دستفروش��ان از جمله دستفروش��ان كتاب به ايبنا گفت:  اين 
طرح براي اجرا در سراسر تهران برنامه ريزي شده است. بخشي 
از اين طرح ويژه اصناف مستقر پيش بيني شده كه مي توانند از 
محيط پيراموني ملك خود اس��تفاده كنند كه البته مقرر شده 
حد و حدود آن مشخص شود.   وي با تأكيد بر توجه شهرداري 
در اجراي طرح شناسنامه دار كردن دستفروشان تهران  ادامه 
داد: اولويت طرح و استفاده از محيط پيراموني فروشگاه، تردد 
عابر پياده است؛ به  عبارت ديگر تأكيد بر تعيين حد و حدود، ناظر 

بر همين موضوع است. 
شهردار تهران، افزود: دستفروشان به چند دسته تقسيم مي شوند؛ 
با خودرو فعاليت مي كنند، چرخش��ي هس��تند و بساط گستر، 
بنابراين طرح شناسنامه دار كردن آنها كار بسيار عظيمي است، اما 

تلاش مجموعه مديريت شهري، انجام اين طرح است. 
زاكاني درباره بهبود وضعيت راسته كتاب تهران در خيابان انقلاب 
اسلامي و فعاليت بساط گستران كتاب با عرضه كتاب هاي قاچاق 
گفت: وظيفه شهرداري تهران، ساماندهي و ناظر بر پيشگيري از 
تعرض به معابر عمومي است و ناظر بر محتواي كالاي عرضه شده 
مانند كتاب نيست؛ به  عبارت ديگر براي اين منظور چارچوب ها و 
متولي ديگري وجود دارد، اما مديريت شهري آماده است در اين 

حوزه به متوليان كمك كند.
----------------------------------------------------

در آستانه ميلاد حضرت علي)ع( و روز پدر 
 كتاب »فرزندان امام علي)ع(«

 به كتابفروشي ها آمد
»فرزندان امام علي)ع(« به 
قلم دكتر مرضيه محمدزاده، 
توسط انتشارات اميركبير 
منتش�ر و توزي�ع ش�د. 
در آس��تانه ميلاد حضرت 
علي )ع( و روز پدر، انتشارات 
اميركبي��ر كت��اب ديگري 
از مجموع��ه آث��ار مرضيه 
محمدزاده، با موضوع زندگي 
فرزن��دان امام عل��ي)ع( را 
منتشر كرد. اين كتاب حاصل پژوهش هايي است كه محمدزاده  
حين نگارش كتاب »علي بن ابي طالب صالح المؤمنين« آنها را 

تجميع و تدوين كرده است. 
كتاب در دو فصل به بررسي زندگاني فرزندان امام علي )ع( از 
فاطمه زهرا )س( و فرزندان امام علي )ع( از ساير همسرانشان 
مي پردازد. حب و بغض و تعصب نويسندگان سيره ها و تواريخ 
ديني، اغلب رسيدن به برداشتي نزديك به حقيقت را مشكل 
مي كند. با وجود اين، نويس��نده تلاش مي كن��د با مراجعه به 
منابع متع��دد، تجزيه و تحليل و بررس��ي عميق اس��تنادي، 
زندگاني فرزندان امام عل��ي )ع( را از جه��ات و ابعاد مختلف 
بررسي و روايت دقيقي از سرگذشت آنان ارائه كند.  »فرزندان 
امام عل��ي)ع(«، در 3۵0 نس��خه و 4۵0 صفحه منتش��ر و در 

كتابفروشي ها توزيع شده است. 
----------------------------------------------------

 موسيقي پاپ 
صاحب جشنواره مستقل مي شود

دبير سي و نهمين جشنواره بين المللي موسيقي فجر از مستقل 
شدن بخش موسيقي پاپ در قالب جشنواره اي مجزا خبر داد. 
رضا مهدوي آهنگس��از، نوازنده، مدرس و دبير س��ي و نهمين 
جشنواره بين المللي موسيقي فجر درباره بخش موسيقي پاپ 
اين رويداد موسيقايي ملي گفت: بخش موسيقي پاپ اين دوره 
از جشنواره هم همچون سال هاي قبل برگزار مي شود، اما با اين 
تفاوت كه به احتمال بسيار فراوان در دو سالن ميزبان مخاطبان 
خواهيم بود. شرايطي كه در دوره هاي پيشين فقط به ميزباني 
يك سالن برگزار مي ش��د، اما در اين دوره با دو سالن پذيراي 

تماشاگران خواهد بود. 
وي در ادامه افزود: البته برنامه ريزي هايي براي مستقل شدن 
بخش موسيقي پاپ از جشنواره موسيقي فجر تدارك ديده شده 
كه بر اين مبنا قرار اس��ت از سال آينده جش��نواره اي مستقل 
ويژه موسيقي پاپ برگزار شود و به احتمال فراوان دربرگيرنده 

موسيقي تلفيقي هم خواهد بود. 
مهدوي خاطر نش��ان ك��رد: به اعتق��اد من ش��رايط برگزاري 
جشنواره موسيقي فجر بايد به اين سمت هدايت شود كه عمده 
محوريت موضوعي اين رويداد به نوعي خاس��تگاه اجراي آثار 
منتخب جشنواره هاي مختلف موسيقي كشور از جمله جشنواره 
موسيقي جوان، جشنواره موسيقي بانوان، جشنواره موسيقي 
دانشجويان، جش��نواره موسيقي نواحي، جش��نواره موسيقي 

كلاسيك ايراني و جشنواره هاي ديگر باشد. 
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